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The Legal Status of the Condition of the Lack of 

Alimony in Permanent Marriage 
Ali akbar Izadi Fard (Professor of University of Mazandaran) 

M. Mohseni Dehkalani (Assistant professor of University of Mazandaran) 

Razaq Adabi Firouzjaei (An M.A student of Jurisprudence) 

In accordance to the Article 1106 of the Civil Code, the husband is 

responsible for the alimony of wife in permanent marriage. The outstanding 

jurists and lawyers have regarded “the demand of the marriage”, “the order 

of the lawgiver for the obligation of the husband”, “non-permissibility of the 

ordinance of alimony” and “being imperative the law of alimony” as the 

documentations of this requirement. Thus, they regarded the stipulation of the 

waivering of the alimony in permanent marriage as the stipulation against the 

demand of the marriage, and against divine law and also as an application for 

the rule of “waivering the thing that is not required” which is inconsistent 

with the nature of alimony as being decree and its rule being as an imperative 

one. However, those who believe that such a condition is invalid are disagree 

about in other aspect and some consider the contract to be void (invalidating 

condition) and most of them believe that the contract is not void (invalid 



condition is not invalidating). Dismissing the arguments of those who believe 

in the voiding of this condition and providing some justifications for the 

correctness of this theory based on the rule of sovereignty of the will as a 

rational-religious rule, this article concludes the correctness of such a 

condition. 

Key words: Stipulation of the waivering of the alimony, Lack of alimony, Right and 

decree, Imperative law. 

Civil Jurisprudence in Nahjolbalaghe 
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Ali Khayyat (Assistant professor of Razavi University) 

M. Hasan Qasemi (A PhD student of the Quranic Sciences & Hadith) 

Nahjolbalaghe that contains the precious saying of Amir al-Momenin Ali 

(A.S) from the time that it has been written by Seyyed Razi in the second half 

of the fourth century has attracted much attention of the scientists and scholars 

in various fields of Islamic science. Perhaps literati and theologians who has 

gained greatest benefit from the sea of teachings of Ahl Bayt (A.S), and on 

the other hand, jurisprudents and especially their predecessors have cited less 

of this valuable book in proving jurisprudential topics, including civil law. In 

this study, we have attempted to defend from the Nahjolbalaghe as a juridical 

source and by studying some juridical issues based on Nahjolbalaghe we want 

to show that jurisprudents and researchers are forced to refer to this valuable 

book in their juridical inferences and especially in topics related to the civil 

law. And since the civil law issues have been raised widely in Nahjolbalaghe, 

it has been content with some of its examples in this study that in any case, 

while examining the arguments of jurists, the way of arguing with 



Nahjolbalaghe for proving the proposition in question has been expressed. 

Key words: Civil jurisprudence, Nahjolbalaghe, Hoarding, Conditions of judged, 
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Studying the Lawfulness of the Taking Possession in the 

Stock Market 
Hussein Naseri Moghadam (Associate professor of Ferdowsi University) 

Darioush Bekhradian (An academic member of University of Yasuj) 

Ardavan Arzhang (An academic member of Imam Khomeini University) 

It seems that there is no taking possession in many sales of stock market. 

Some of jurisprudents have not allowed and permitted the sale which is not 

taken possession. In the present research, the concept of the bill and its decree 

in the stock market have been studied and analyzed. Then, the analysis of 

evidences of the decrees from the perspective of Shiite jurisprudence and 

processing the data of the present research in adapting the sales in the 

jurisprudence which are similar to the trading in stock market have been 

considered and their ordinances have been expressed. After adapting the stock 

market trading with the juridical trading and evaluating the evidences, on the 

understanding of the custom, the deals based on such a taking possession is 

apparently lawful, although it is also practicable in the form of making a 

forward purchase, contract of settlement or the contract of deposit and it is 

also allowed religiously. 

Key words: Stock market, Taking possession, Making a forward purchase, Istesna 

(ordering of making goods), Future trades. 



Capital Investment Through Establishment of the 

Institution of Endowing Funds 
Taqi Ebrahimi Salari (Assistant professor of Ferdowsi University) 

Seyyed Muhammad Seyyed Husseini (An M.A student of Economic Sciences) 

Seyyed Mahdi Narimani Zamanabadi (A PhD student of Jurisprudence) 

It has been spoken for a long in our country about the diversity of capital 

market and variety of financial institutions to mobilize savings and increasing 

capital investment and raising formation of capital. In this regard, the 

endowed funds in the West and the Far East were providing the finance of 

many social and cultural institutions and expansion of such institutions and 

endowed funds in Iran can develop the financial markets and grow investment 

in the country. After being feasible a religious endowment of funds, the 

purpose of this paper is finding out the potential of innovation in Islamic 

financial instruments through establishing and developing of institution of 

endowing funds and investment for financial supplying of Islamic contracts 

and finally its effects on the reduction of the poverty. The research is based 

on a theoretical analysis and upon reliable internal and external sources, as 

well as receiving responses of the designed questions about the research topic 

from the office of the Islamic religious authorities. The results of this study 

show that, given to the guidelines provided by the authors, if endowing 

money be used as a financial instrument in Iran, the dedicated funds can be 

regarded as a source for increasing capital investment in the types of Islamic 

and legal contracts and spending the profits of these investments in programs 

of removing poverty can have an effective role in reducing poverty in the 

society. 
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Endowment as a Clear Example for Giving Possession 

Unilateral Contract 
Muhammad Sadeq Tabatabaei (Assistant professor of University of Isfahan) 

Adel Parniyanjoy (A PhD student of Jurisprudence & Private Law) 

Endowment is a good tradition that we can see not only in Islam but also in 

other divine religion. Endowment is one of legal actions that the Muslim 

lawyers have different opinion about its being a contract or a unilateral 

contract. Moreover, there is disagreement whether the taking possession is 

stipulation for its correctness or for its requirement. Some believe that the 

endowment property belongs to God and some think that it belongs to the 

beneficiaries of trust. If acceptance and taking possession is not condition of 

the fulfillment of the endowment and it belongs to the beneficiaries, we can 

regard the endowment as an application for the giving unilateral contract. 

Referring to the views of jurists, it will be clear that not only the acceptance 

is not required, but the taking possession is regarded as the condition of the 

necessity of the endowment. Therefore, assumes that the ownership of the 

endowment transmit into God or the endowment was the removal of the 

property, again the interests of the endowment enter to the property of the 

beneficiaries of trust, even though the majority jurists believe that both 

property and interests belong to them. So it can be said that endowment in 

nature is giving possession unilateral contract. 

Key words: Endowment, Contract, Unilateral contract, Ownership of the endowed 

property, Giving possession unilateral contract. 



A Comparative Study in General Liability and a 

Specified Thing in Jurisprudence and Law 
Seyyed Ali Delbari (Assistant professor of Razavi University) 

Farzad Beheshti Tondari (An M.A student of Private Law) 

In jurisprudence, properties are divided into deferent kinds. Borrowing from 

jurisprudence, civil law gives deferent divisions for properties, too. One of 

these divisions is dividing property into particular thing and general in 

particular and general in liability. Of course, the legislator has not explicitly 

expressed this division in the first chapter of the civil law, but given to the 

different materials that have come in the chapter of the trafficking of the civil 

law in general, this division can be withdrawn. Since the transfer of 

ownership might be in one of the mentioned forms, and no separate discussion 

of this division has been done in jurisprudence and law and its effects, a 

research in this field is necessary. In a descriptive-analytical method, this 

paper has dealt with the concepts of the specified thing; general in specified 

and general in liability and then the effects of this division in deferent cases 

has been discussed and it has been clarified that each of specified thing, and 

general in liability has its own characteristics and differences and general in 

specific can be joined to specified thing. 

Key words: General in liability, Specified thing, General in specific, Transfer of 

ownership. 

Annulling Conditions Predicted in Article 233 of Civil 

Law and Possibility of Its Development 
S. M. Mahdi Qabuli Dorafshan (Assistant professor of Ferdowsi University) 

Amir Usuf Sani (An M.A student of Private Law) 



Iranian civil legislator influenced by the thought of Shiite jurisprudence in 

Article 233 of the civil law have cited the condition against the requirements 

of the contract and the unknown condition due to the ignorance of the 

considerations as tow null and making void conditions. The question in this 

respect relates to the concept and the foundation of the making null of these 

conditions on the one hand, and the possibility of development of the 

cancelling conditions to other than those inserted in mentioned article, on the 

other. Legal-juridical studying and considering and criticizing the juridical 

and legal thoughts of given in this respect, this paper has reached this 

conclusion that the condition against the requirement of the contract is a 

condition that is incompatible with its nature (according to the legal 

definitions of certain contracts and with regarding to the content of the 

forming intention of the parties and costume of the contracts that can be 

inferred). Again, the unknown condition makes the considerations unknown 

when it relates to the attributes or the conditions of the considerations or it 

follows the ignorance of the considerations by the judgment of the costume. 

The foundation of the null and cancelling of the mentioned conditions have 

been also their disruption of the conditions and basic foundations of the 

contract and there is possibility of developing invalid and cancelling 

conditions to other conditions that cause disruption of the foundations of 

contract. 

Key words: Proviso, Null condition, Making null conditions, Requirement of the 

contract, Unknown condition, Civil jurisprudence, Civil law. 



Juridical Studying and Criticizing the Reasons of the 

Reliability of the Writing of Debt 
Hamid Masjed Saraei (Assistant professor of Semnan University) 

Khaled Nabi Nia (A PhD student of Jurisprudence) 

In addition to the abundant emphases that the Quran has made on the writing 

of the debt, Shiite jurisprudents have regarded the verse 282 of the chapter 

Baqara and deferent traditions as the reasons for the reliability and validity of 

the writing debt and have considered it as valid evidence. On the other hand, 

announcing contrary position, some of Islamic intellectuals have considered 

the denotation of these reasons, particularly the traditions that have come in 

this field, as insufficient for proving the validity of writing debt. Traditional 

studying of this subject and propounding the available difficulties and 

criticizing and considering them and rejecting the inferences that opponents 

have of these traditions that writing debt is not valid, we concluded in this 

paper that the above verse and the traditions which are available in this 

respect have complete denotation on the validity of the written document as 

one of the reasons of proving the subject and all the difficulties and questions 

can be answered and rejected. 

Key words: Document, Debt, Evidence, Writing. 



  موجز المقالات
  ائمالد النكاحي ف النفقة عدم لشرط ةيالقانون الحالة

  
  
  
  
  
  
  

   أستاذ بجامعة مازندران(علي أكبر إيزدي فرد(  
   د المحسني دهكلانيأستاذ مساعد بجامعة مازندران(محم(  
   اق الأدبي فيروزجاييالقانونماجستير بفرع الفقه ومبادئ (رز الإسلامي(  
 من 1106 ال المادة اسأسي عل وهذا الزوج،ي عل الدائم النكاحي ف الزوجة نفقة أنّي ف للشك مجال لا

 الـزوج  بكـون  الشـارع  أمـر «ي ه ـ الإلزام هذا مستندات أنّ نييوالقانون هاءقالف ومشهور. يالمدن القانون
ي ف ـ النفقـة  إسـقاط  شـتراط ا ،يوبالتال. »ايأمر النفقة قانون كون«و »يصيترخ ريغ النفقة حكم« ،»امكلَّفً

 ما لإسقاط وكذلك نموذج للشرع مخالف وشرط النكاح عقدي لمقتض مخالف شرط الدائم النكاج
 هـذا  ببطلان نيللقائل ،كذلي إل إضافةً. ايأمر وكونها النفقة ةيماه ةيصيترخ مع يخالف وهذا يجب لم

 الشـرط  كـون ( العقـد  بـبطلان  قالوا منهم فطائفة الشرط؛ هذا جةيونت مĤلي ف وهو آخر خلاف الشرط
 الدراسـة  ).للعقـد  مبطل ريغ اباطلً الشرط كون( العقد بطلان عدم ارتأوا منهم ريكث ولكن) للعقد امبطلً
 صـحة  يعل ـ داتيمؤ عرضت الشرط، هذا بفساد نيالقائل نيالبراه قبول عدم مع القارئي يد نيبي الت

  .الشرط هذا صحة استنبطت ةيوشرع ةيعقل كقاعدة الإرادة ةيحاكم مبدأي عل ومعولة نظرها وجهة
  .يالأمر القانون والحكم، الحقّ النفقة، عدم النفقة، إسقاط شرط :ةالمفردات الرئيس

  البلاغة نهجي ف يالمدن الفقه
  
  
  
  
  
  
  

  ة( يريجهانگ محسنة للعلوم الإسلاميأستاذ مساعد بالجامعة الرضوي(  
  الخي علة( اطية للعلوم الإسلاميأستاذ مساعد بالجامعة الرضوي(  
   د حسن القاسميثيوالحد القرآن علوم بفرع الدكتورا بمرحلة لبطا(محم(  
 ديالس ـ بقلم كتابتهذ من نيالمؤمن ريلأم مةيوالق نةيالثم الكلمات شملي يالذ البلاغة نهج كتاب إنّ

 مـن  نيوالمفكـّر  للعلمـاء  في ـالكث نتبـاه الا لفـت  الرابـع  القـرن  مـن ي الثان المنتصفي ف يالرض
ي حتـو ي يالـذ  البحـر  هذا من والمتكلّمون الأدباء ستفادا ولقد. ةيالإسلام ةيالعلم الحقول مختلف

 ـ منهـا  تحـظّ  لـم ي الت ـ الطائفة ولعلّ تيالب أهل معارفي عل ة  الفقهـاء  هـم  اوافـرً  احظ  وخاصـ



 ـالفقه مسـائلهم  إثباتي ف ميالق الكتاب هذا خاضوا ما نيالذ هم فهؤلاء منهم، المتقدمون ومـن  ةي 
 عـن  نـدافع  أن نحـاول  الدراسة هذهي ف نحن لذل،. الكتاب بهذا قيلي اضًخو يالمدن الفقه جملتها

 البلاغـة،  نهـج ي عل معولة ةيالفقه المسائل من عدد مناقشة وضمن هام يفقه كمصدر الكتاب هذا
 سـتنباطاتهم اي ف ـ والفاخر ميالق المصدر هذاي إل يرجعوا أن هميعل لزام أنهّ نيوالباحث الفقهاءي نُر

 نهـج ي ف ـ المـذكورة  يالمـدن  بالفقـه  المتعلّقـة  المباحـث  أنّ ثي ـوح. يالمدن الفقه وخاصة ةيالفقه
ي ف ـ درسـنا  كما منها، موجزة نمادج ذكري عل قتصرناا هذه، دراستناي ف فنحن ا،جد رةيكث ةغالبلا
  .المذكورة ايالقضا إثباتي ف البلاغة بنهج ستدلالالا ونمط الفقهاء أقوال موضع كلّ

  .الإقرار ،يالقاض شرائط حتكار،الا البلاغة، نهج ،يالمدن الفقه :الرئيسة المفردات

  البورصة سوقي ف القبض صحة دراسة
  
  
  
  
  
  
  

   مأستاذ مشارك بجامعة فردوسي بمشهد(حسين الناصري المقد(  
   ة بجامعة ياسوج(داريوش بخرديانعضو الهيأة التدريسي(  
   ة بقزوينعضو الهيأة التدر(أردوان أرژنگالدولي ة بجامعة الإمام الخمينييسي(  
 ـ القـبض  من نوع يِّأ تمي لا البورصة سوقي في تجري الت المعاملات من ريكثي ف أنهّ بدوي . اإطلاقً

 الراهنـة  المـادة ي ف ـ ونحن. صحته بعدم وحكموا »يقبض لم ما عيب« يجوزوا لم الفقهاء من عدد هنايوه
 لأدلـّة  لي ـتحل وبعد. البورصة سوقي ف وحكمه القبض لمفهوم اوشاملً اموسع انقاشً وناقشنا عالجنا لقد

ي ف ـ النظـر  وإنعـام  الراهنـة  الدراسـة  اتي ـومعط معلومـات  ومعالجة ةيالإمام فقه نظر وجهة من الأحكام
 ثم ومن البورصة سوقي ف الواقعة بالمعاملات هةيشب وكونها الفقهي ف الواقعة المعاملات نطباقا إمكان
 الأدلـّة  ودراسـة  ةيالفقه المعاملاتي عل البورصة سوق معاملات قيتطب وبعد. يالفقه حكمها رناذك

العرف المتفاهمي عل وبناءمـن  أنـّه  مع. اظاهرً جائزة النمط بهذا الواقعة المعاملات أنّي إل وصلنا ،ي 
 كلهّـا ي والت ـ عـة يالود أو والصـلح ي المـواز  السـلف  إطـار ي ف المعاملات هذه قتتحقّ أن الممكن

  .اشرع حةيصح
  .المقبلة المعاملات ستصناع،الا السلف، القبض، البورصة، سوق :المفردات الرئيسة

  النقود لوقف سةمؤس سيتأس عبر ليالتمو
  
  
  
  
  
  
  

  ميالإبراهي تقالسالار يبمشهدي فردوس بجامعة مساعد أستاذ( ي(  



  سالدي الس دمحمنيالحس ديقتصادالا لومالع بفرع ريماجست( يةي(  
  سالمهد ديالإسلام القانون ومبادئ الفقه بفرع الدكتورا مرحلةب طالب( يآباد زماني مانيالنرّ يي(  
 المـال  رأس سـوق  عتنـو  عـن  ثيالحـد  ران،ي ـإ بلادنـا ي ف ـ لةيطو فترات ومنذ أسماعناي إل طرقي

 الشـرق ي وف ـ الغربي ف أسس لقدو. ستثماروالا ليالتمو ةيوتنم عيلتوس ةيالمال ساتالمؤس وأنواع
 ةي ـتنم أمـل ي عل ـ قيوالصـناد  المنظّمـات  دعم بهدف للنقود وقف صندوق المجال هذاي ف ديالبع

 ـإمكان دراسـة  وبعـد  تهدف ةيالحال المقالة .ليللتمو زدهاراو ةيالمال الأسواق مـن  النقـود  وقـف  ةي 
 ـالآل إبداع وإمكان ستعدادا عن البحثي إل ةيالشرع نظر وجهة ـالمال اتي  سـلام الإ ةيدييتش ـ عبـر  ةي 
 ري ـالأخي وف ـ. ةيالإسـلام  للعقود يالمال نيالتأم ليسبي ف ليالتمو ثم النقود لوقف سةمؤس طيوتنش
 هـو  الراهنـة  الدراسـة  هت ـانتهجي الـذ  والمـنهج . الـبلاد ي ف ـ الفقري مستو صيتقلي عل ثرهاأ نةيمعا

ــالتحل ــ المعــول يالنظــر لي ــالداخل المصــادري عل ــوالأجنب ةي ــة وكــذلك أخــذ المعتبــرة ةي  أجوب
 ـنيالد المراجع مكتب عن ديالصع هذاي ف المطروحة اتءستفتاالا الإشـارة  تجـدر  كمـا . دي ـللتقل ةي 
 كأحـد  راني ـإي ف النقود وقف ستخدما ذاإ أنهّ عن تعرب الدراسة هذه عن الحاصلة الثمار أنّي إل
 أن المـأمول  فمـن  ة،يالحال الدراسةي باحث جانب من المذكورة الحلولي إل وناظرةً ةيالمال اتيالآل

 إطـار ي ف ـ تميوذلـك س ـ  لي ـالتموي مسـتو  لرفـع  أساس كمصدر الموقوفة والنقود الأموال تستغلّ
 بـرامج ي ف ـ سـتثمارات الا هـذه  عـن  الحاصل ستهلاك الربحا ثم ةيوالقانون ةيالإسلام العقود أنواع
  .المجتمعي ف الفقري مد ضيتخفي ف هاما ادور لها أنّ بوضوحي نر أن فلنا. الفقر زاحةإو محو

  .الفقر ة،يالتنم ل،يالتمو النقود، وقف الوقف، :المفردات الرئيسة

  كالمملِّ قاعيلإ بارز نموذج الوقف
  
  
  
  
  
  
  

  السدي إصفهان بجامعة مساعد أستاذ( يالطباطبائ صادق دمحم(  
  والقانون الفقه رعبف الدكتورا بمرحلة طالب( يجو انيپرن عادل الخاص(  

 اني ـالأدي ف ـ ةالسـنّ  هـذه  آثـار  توجد بل فقط سلامبالإ تختص لا الهامة ومكانته حسنة سنةّ الوقف
 أو اعقـد  كونـه ي ف ونيالقانون ختلفاي الت ةيالقانون الأعمال أحد الوقف ويعتبر. يالأخر ةيالسماو

 .للزومـه  أو الوقـف  ةلصـح  اشـرطً  قـبض ال كـون ي ف ـ آخر خلاف هنايه ،كذلي لإ أضف. اقاعيإ
 ـ كونـه  يعتقـد  الآخـر  والـبعض ي وتعـال  سـبحانه  هٰ◌ ملـك لـلّ   الموقوفة مال أنّي ير فالبعض  املكً

 ـ نيشـرط  بضق ـوال القبـول  يكن لم فإذا. هميعل للموقوف  ـملك وكانـت  الوقـف  قلتحقّ الوقـف  ةي 



 الفقهاء آراء نراجع وعندما. كالمملِّ قاعيإ من انموذج الوقفي نر أن فبإمكاننا هم،يعل للموقوف
 لـزوم  شـروط  مـن  القـبض  يعتبـر  لا كمـا  الوقـف ي ف ـ بجي لا القبول أنّ لنا يظهر المجال هذاي ف

 ـ الوقـف  كون أوي تعال هٰ◌ اللّي إل الموقوفة نيالع نقل سلّمنا إذا هيوعل. اضًيأ الوقف كللمل ـ افك، 
 أنّ مـع . هميعل ـ الموقـوف ي إل ـ ب،ي ـري أدن ـ دون نيالحـال  كـلا ي ف ـ الموقوفة نيالع منافع فتدخل
 قـاع يإ الوقف نعد أن لنا بأس فلا. هميعل للموقوف كلاهما والمنافع نيالع ةيملك أني ير المشهور

االمملكّ قطع.  
  .كالمملِّ قاعيإ الموقوفة، نيالع ةيملك قاع،يالإ العقد، الوقف، :المفردات الرئيسة

 والحقوق الفقهي ف نةيمعال نيوالع ةالذمي ف يللكلّ مقارنة دراسة
  )وآثارهما زاتهمايم(

  
  
  
  
  
  

   د علي دلبرية(السية للعلوم الإسلاميأستاذ مساعد بالجامعة الرضوي(  
   فرزاد بهشتي توندري)طالب بمرحلة الماجستير بفرع القانون الخاص(  

 ماتيتقس ـ للأمـوال  ذكري ـ للفقه ايمقتف يالمدن والقانون مختلفة أقسامي إل الفقهي ف الأموال تنقسم
ة ي ف يوالكلّ نيالمعي ف يوالكلّ نةيالمع نيالعي إل المال ميتقس ماتيالتقس هذه وأحد منوعة  .الذمـ
 يالمـدن  القـانون  مـن  لالأو البـاب ي ف ـ ميالتقس هذاي عل صرّحي لم المقننّ أنّي إل الإشارة وتجدر

 مـن  عي ـالب بـاب ي ف عامة بصفة وردتي الت لفةالمخت المواد من المفهوم هذا أخذ ولكن) الأموال(
 دراسـة  تكمـل  ولما أعلاها المذكورة الصور أحد عبر يتم ةيالملك نقل أنّ ثيوح. يالمدن القانون
ي إل ـ الحاجـة  مست ه،يعل المترتّبة والآثار ميالتقس هذا مناقشة حول والحقوق الفقهي ف بعد مستقلةّ
 رمت يليالتحل ـ  يفيوصتال الأسلوب ستخداما وضمن الراهنة الدراسة. الحقل هذاي ف شامل بحث

 آثاري إل أشارت ثم ة،الذمي ف يوالكلّ نيِّالمعي ف يوالكلّ نةيالمع نيالع مفهوم انيبي إل ةيالبداي ف
 نـة يالمع نيالع ـ مـن  لكـلّ  أنّ البحـث ي مطـاو  مـن  تضّحا كما. المختلفة عيالمواضي ف ميالتقس هذا
  .نةيالمع نيالعي إل نيالمعي ف يالكلّ ويلحق خاصة زاتيوم خصائص الذمةي ف يوالكلّ

  .ةيالملك نقل ن،يالمعي ف يالكلّ نة،يالمع نيالع ة،الذمي ف يالكلّ :المفردات الرئيسة



  يالمدن القانون من 233 ال المادةي ف الملحوظة المبطلة لشروطا
  نطاقها عيتوس وإمكان

  
  
  
  
  
  

  د مالقبولي درأفشان السي د مهديأستاذ مشارك بجامعة فردوسي بمشهد(حم(  
   أمير يوسف ثاني)طالب بمرحلة الماجستير بفرع القانون الخاص(  

ي الـذ  الشـرط  أنّ يالمـدن  القـانون  مـن  233 المـادة ي ف ـ ذكري ـ ةيالإمام لفقه اتبع يرانيالإ المشرعّ
 ن،يبالعوض ـ الجهـلَ  بـه  الجهـلُ  سـتلزم ي يلـذ ا المجهـول  وكذلك الشرط العقدي لمقتض مخالف
 ـ المجـال  هـذا ي ف ـ نواجههي الذ والسؤال. للعقد والمبطلة الباطلة الشروط من كلاهما  نيـي تع ا،أولً
 مندرجـة  ري ـغ شـروط ي إل المبطلة الشروط ةيتسر إمكان ا،يوثان الشروط هذه ةيمبطلي ومبن مفهوم

 ـقانون ةيفقه دراسة عبر الراهن البحث واستنتج. المذكورة المادةي ف ومناقشـة  وكـذلك معالجـة   ةي 
ي مقتض لذات مخالفي الذ الشرط إنّ الحقل، هذاي ف المذكورة نييوالقانون الفقهاء نظر وجهات
 خـلال  مـن  اسـتنباطه  مكـن ي يالـذ  الأمـر ( تـه يوماه العقـد  جـوهرة  مـع ي يناف شرط كلّ هو العقد
ــالقانون فيالتعــار المع للعقــود ةينشــائالإ الإرادة مــدلولوكــذلك  نــةيوالعــرف العقــدي لطرفــ ةي 

 نيبالعوض ـ الجهـل  يوجـب  إنمّـا  المجهـول  الشـرط  أنّي إل الإشارة تجدر كما). للعقود المتعارف
ي إل ـ ييـؤد  الجهـل  مـن  النوع هذا بأنّ العرف حكمَ أو وشرائطهما نيالعوض بأوصاف تعلقّ نمايح

 العقـد  بشـرائط  الإخـلال  هـو  تهـا يومبطل مـذكورة ال الشـروط  بطـلان ي مبن ـ وأما. نيبالعوض الجهل
ي أخـر ي إل ـ والمبطلـة  الباطلـة  الشـروط  ةيتسـر  إمكـان  ثبتناأ المطاف ةينهاي وف. الأساسة وأركانه
  .العقد بأركان الإخلال توجب يالت الشروط

 العقد، ذات يمقتض المبطل، الشرط الباطل، الشرط العقد، ضمن الشرط :المفردات الرئيسة
  .يالمدن القانون ،يالمدن الفقه جهول،الم الشرط

  ودراسةً نقداً ن؛يالد لكتابة ةيالفقه الأدلّة
  
  
  
  
  
  
  

   أستاذ مساعد بجامعة سمنان(حميد مسجدسرائي(  
   خالد نبي نيا)طالب بمرحلة الدكتورا بفرع الفقه ومبادئ القانون الإسلامي(  

 ـالإمام فقهـاء  اعتبـر  م،يالكر القرآن بها مقاي الت رةيالكث داتيالتأك جانبي إل نشاهد نحن ةي ـالآ ةي 
 كتابـة  عتبـار اي عل الًيدل ،كذلي ف الواردة اتيالرواي وكذلك شتّ المباركة البقرة سورة من282 ال



نيالد وحجكتابة عتباراب قالوا هيوعل تهاي نيالد له كسند حجي نـر  آخـر،  جانـب  من. ةي مـن  اعـدد 
 إثبـات  عن قاصرة فإنهّا ،يالمدع هذاي عل ةالأدلّ ةيكفا بعدم ذلك وقالوا اخالفو نيالمسلم العلماء
حجكتابـة  ةي  ـالحال الدراسـة  .نيالـد  ـالروائ الموضـوع  دراسـة ي إل ـ تهـدف  ةي  مـن  عـدد  وطـرح  ةي 

 أدلـّة  ومنـع  دهاي ـوتفن الإشـكالات  هـذه  نقـد  ثـم  ديالصـع  هذاي ف ةيالجائ والمناقشات الإشكالات
 أعلاهـا  المـذكورة  ةيالآ أنّي وه لةيحصي إل وصلنا الجولة ةينهاي وف. نيالد ابةكت ةيحجي مخالف
 ـ كأحـد  المكتـوب  السند عتباراي عل تامة دلالة كلهّا تدلّ الباب، هذاي ف الواردة اتيوالروا  ةالأدلّ

 نهـا ع والإجابة مسموعة ريغ الواردة، لاتؤوالتسا الإشكالات كافةّ ه،يوعل. ةيالقض هذه تثبتي الت
  .رةييس سهلة

  .الكتابة نة،يالب ن،يالد السند، :المفردات الرئيسة
 


